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Svar på§ 37-spørgsmål nr. 189-2024 vedr. dødsfald blandt får 

Kære Mariane Paviasen 

Du har i henhold til § 37, stk. 1 i Forretningsorden for Inatsisartut stillet 
spørgsmål til Naalakkersuisut vedr. dødsfald blandt får. 
Spørgsmålene er henvist til min besvarelse. 

1. Kan Naalakkersuisut fremlægge status for undersøgelse af dødsfald 
blandt får? 

Svar: 
Undersøgelsen af de faktorer, der påvirker, at lam forsvinder eller dør, er 
igangværende. Resultaterne vil blive præsenteret for Inatsisartut i forbindelse 
med Forårssamlingen 2025. 

Der er foretaget en grundig og detaljeret interviewundersøgelse blandt 
fåreholdere og andre relevante parter. Dette arbejde er foregået ad flere omgange 
for at sikre størst muligt bidrag og for at belaste fåreholderne mindst muligt i de 
perioder, hvor der er stort arbejdspres for dem. Derudover er der indhentet 
ekspertbistand i forhold til at lave baggrundsanalyse af de data, der foreligger 
hos Savaatillit Peqatigiiffiit Suleqatigiissut, samt om havørne. 

Departementet for Landbrug, Selvforsyning, Energi og Miljø har udarbejdet 
spørgeskemaer og foretaget de indledende baggrundsanalyser. Interviews med 35 
fåreholdere er blevet udført af Departementet. Første interviewrunde er foregået i 
første halvdel af 2023. Anden interviewrunde er foregået i andet og tredje kvartal 
af 2024. 

Der foregår i øjeblikket analyse og rapportskrivning. 

2. Hvem deltager i undersøgelsen? 

Svar: Der henvises til svar på spørgsmål 1. 

3. Hvornår startede man optællingen af havørne? 

Svar: 
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Undersøgelsen af lammedødelighed skal bl.a. indeholde en redegørelse af 
udviklingen i antallet af havørne i Sydgrønland. Viden om udvikling i antallet af 
havørne vil blive indhentet fra forskellige kilder og vil blive indarbejdet i den 
endelige redegørelse. 

Der er til nærværende besvarelse indhentet oplysninger fra Pinngortitaleriffik. 
Pinngortitaleriffik informerer om, at instituttet i 2023 fik en ekstern bevilling i en 
femårsperiode for at øge instituttets kompetence mht. rovfugle, herunder 
etablering af forskning om havørne. Projektets første feltsæson i Sydgrønland 
under Pinngortitaleriffiks regi blev gennemført i juli og august 2024, hvor nogle 
havørnereder blev kortlagt. Desuden blev der holdt indledende samtaler med 
lokale borgere. Projektet inkluderede satellitsporing af havørne. 
Pinngortitaleriffik har ikke fået midler til at tælle havørne. 

Departementet har været informeret om Pinngortitaleriffiks projekt, ligesom 
Pinngortitaleriffik har været orienteret om undersøgelsen af lammedødelighed. 
Pinngortitaleriffiks projekt er fortsat i gang, og resultater vil foreligge på et 
senere tidspunkt. 

A) Hvem deltog i optællingen? 

Svar: Der henvises til svar på spørgsmål 3. 

Med venlig hilsen 
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I N U_ I T A T A Q A T I G_ 11 T 
INATSISARTUNI • 20.08.2024 

I henhold til § 37 i Forretningsordenen for Inatsisartut, har jeg følgende 

spørgsmål til Naalakkersuisut. 

Spørgsmål til Naalakkersuisut: 

1. Kan Naalakkersuisut fremlægge status for undersøgelses af 

dødsfald blandt får? 

2. Hvem deltager i undersøgelsen? 

3. Hvornår startede man optælling af havørne? 

A) Hvem deltog i optællingen? 

(Medlem af Inatsisartut Mariane Paviasen, Inuit Ataqatigiit) 

Begrundelse: 

Under efterårssamlingen i 2022/32 fremsatte jeg et forslag om optælling af 

havørne i Sydgrønland. Naalakkersuisut fremsatte et ændringsforslag om, at 

udarbejde en undersøgelse af grundene til dødsfald blandt får og at 

undersøgelsen skulle præsenteres om foråret i 2025. Nu er halvdelen af tiden 

for undersøgelse af optælling af havørne gået. Nogle af fåreholderne har ikke 

hørt om undersøgelsen, hvorfor jeg ønsker at få oplyst om status for 

undersøgelse samt ikke mindst hvem der deltager i undersøgelsen. 


